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HÍRMONDÓ

Februárban két ülést tartott Ba-
latonszemes képviselő testülete. 
A 2022. február 3-án tartott rend-
kívüli testületi ülésen a követke-
ző témák kerültek megvitatásra, 
és szavazásra.

1. napirendi pont: Ahogy arról korábban már 
olvashattak, nemzeti értékeink megismerésére, 
felkutatására, gondozására kiírt pályázaton nyert 
az önkormányzat közel 3 millió Ft-ot. A különbö-
ző tájékoztató anyagok elkészítéséhez beszerzést 
írtunk ki, ennek a nyertese a DÉMON DEKOR 
STÚDIÓ volt. 

Itt szeretnénk ismételten jelezni, hogy a képviselő- 
testületeknek kötelező a legkedvezőbb ajánlatot el-
fogadni. Ez sokszor okoz problémát, mert van, hogy 
helyi vállalkozó, vagy általunk ismert, megbízható 
vállalkozó ajánlatára kell nemet mondanunk, isme-
retlen, bizonytalan ajánlattevővel szemben.

2. napirendi pont: Több döntést is kellett hozni a 
szőlőhegyi utakkal kapcsolatban. Az előző számban 
is írtuk már, hogy a Szőlőhegy mindkét fő útja új 
burkolatot kap. A kereszttől jobbra induló út a Szé-
chenyi utcáig fog érni, 3 méter szélességben normál 
aszfalt burkolattal, vízelvezetéssel. A kereszttől a 
Horog felé tartó út 560 m hosszan tömörített mart 
aszfalt burkolatot kap és vadkerítéssel is védve lesz. 
A beruházásnak a nyár közepéig kell elkészülniük. 
A pályázatok közbeszerzés kötelesek, és ehhez olyan 
szakemberek bevonása is szükséges, akik rendel-
keznek az előírt végzettségekkel, ezért árajánlatot 
kellett kérnünk mind műszaki ellenőr, mind a ter-
vező, mind pedig kivitelezőre vonatkozóan. 
A Szőlőheggyel kapcsolatos megbeszélés során ve-
tődött fel az az igény, hogy az új elnevezéseket töröl-
jük és térjünk vissza a hagyományos, régi nevekhez. 

Mint ismeretes, pár éve lakossági egyeztetés nélkül, 
az akkori Kft vezető és képviselő új neveket adott a 
Szőlőhegy egyes részeinek. Így lettek a Bornemisz-
sza-dűlő, Józan-dűlő és Részeg-dűlő elnevezések, 
amik sokakat máig bántanak. Szeretnénk vissza-
adni régi neveket, tisztelegve ezzel a valamikori 
szemesi emberek és hagyományaink előtt, hiszen a 
Közép-dűlő, az Alsó-dűlő, az Öreghegy, a Somlyó, a 
Vörös szőlő-dűlő, a Gyikó szebbek és jobban a szí-
vünkhöz nőttek.

3. napirendi pont: A Kisfaludy Pályázatnak kö-
szönhetően évek óta zajlanak strandfejlesztések. 
2022-ben strandi eszközök vásárlására – padok, 
napernyők, strandágy – WIFI és hangosítási rend-
szer, műköves lejáró kiépítésére, valamint csóna-
kok, vízi eszközök vízretétlére és kivételéhez alkal-
mas szakasz kialakítására lesz lehetőség, továbbá 
egy új 150 négyzetméteres stéggel is gazdagodhat 
településünk. (Lapzárta után jött az örömteli hír, 
hogy településünk 90 millió forintot nyert a 3 
strand fejlesztésére.)  A projekt elkészültével mi-
nőségében más lesz Balatonszemes mindhárom 
nagy strandja.

4. napirendi pont: Korábban már tájékoztattuk 
Önöket arról, hogy a Magyar Falu Program kere-
tében a Latinovits Zoltán Művelődési Ház elnyert 
közel 19 millió Ft-ot, amiből a belső udvar műkö-
vezése, és egyéb műszaki munkák készülhetnek el. 
A pályázó kivitelezők közül egy helyi vállalkozó 
ajánlatát fogadtuk el. A mostani ülésen arról dön-
töttünk, hogy a munkálatokhoz szükséges anya-
gokra a kivitelezőnek előleget biztosítunk, hogy az 
árak változása miatt a lehető legtöbbet tudja meg-
vásárolni, nehogy később ez az összeg már csak 
kevesebbre legyen elég, és nehogy később plusz 
önerőt kelljen biztosítani.

Testületi ülések

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

5. napirendi pont: A Kertalja Társulás ügyében most 
a terület középső szakaszán kialakítandó telkek meg-
közelíthetősége miatt kellett döntést hoznunk. A la-
kók az utca javára a telkek végeit úgy mérték ki, hogy 
ki tudjon alakulni egy, a szabványnak megfelelő 12 m 
széles utca. Azonban ennek az utcának a kertalja ut-
cához való csatlakoztatásához a Települési Rendezési 
Tervnek megfelelően a Katolikus Egyház telkén kije-
lölt utat vették figyelembe. Sajnos az egyházzal nem 
egyeztettek, így kiderült, hogy ha az önkormányzat 
nem száll be, nem lesz út, mert a területet az egyház 
nem akarta csak úgy eladni.
Ennek a helyzetnek a rendezésben első lépésben 
telekcserében gondolkodtunk, de ennek jogi aka-
dályai voltak.  Végül hosszas egyeztetés után, és a 
hivatalos értékbecslő által felértékelt áron, az egy-
ház helyi és felsőbb vezetése is belement a telek el-
adásába 10 millió Ft-os áron azzal a kikötéssel, hogy 
a rendezési tervben még szereplő sétány, – ami az 
egyház megmaradó területén ment volna át – , 
nem valósul meg. Sokakban keltett felháborodást, 
hogy az ügyletben miért az önkormányzat a vevő, 
miért adófizetők pénzéből lesz utcája az ottani la-
kosoknak? Ezt részben a testület is így gondolta, de 
mivel a Települési Rendezési Terv volt a kialakítás 
alapja, a másik félnek is volt igaza. Ezért megegye-
zés született a Kertalja Társulás és az Önkormány-
zat között, hogy a vásárlás költségeit megosztjuk. 
Az önkormányzat magára vállalta a 2/3 részt, azzal 
a feltétellel, hogy a Társulás által és az ő költségükön 
megvalósuló szennyvíz rendszert úgy építik meg, 
hogy annak kapacitása elbírja a majdani Kertalja 
utca többi ingatlanának terhelését is. Így az Önkor-
mányzat nem csak egy utcát, hanem egy szennyví-
zátemelőt is kap.

6. napirendi pont: A Magyar Falu program pályá-
zati forrásából szerettünk volna egy korszerű mun-
kagépet beszerezni. Először használt gépben gon-
dolkodtunk, de a pályázat használt gép vásárlását 
nem engedte. Hat árajánlatot megismerve, sajnos 
arra jutottunk, hogy a maximális támogatási-  és 

az erre a célra elkülönített közel 4,5 millió forinton 
felül nincs további közel 20 milliós önerőnk.  Azt 
is tudtuk, hogy a 15 millió Ft-os támogatási ösz-
szeget sem akarjuk elengedni, ezért rohamtempó-
ban beszereztünk árajánlatokat és a Szemesért Kft. 
vezetőjével megbeszélt gépigény alapján adtuk be 
a pályázatot. Ha nyerünk, akkor lesz egy új, nagy 
teljesítményű lombszívó, egy új, korszerű, az árkok, 
domboldalak nyírására alkalmas rézsűkasza, és egy, 
a meglévő MTZ-hez csatlakoztatható árokásónk. 
Természetesen a nagy gép vásárlásáról sem tettünk 
le, hiszen a község összes árkát fel kell újítani, sze-
retnénk parkolókat kialakítani, terepet rendezni, és 
ha a lehetőségek engedik, akkor akár vállalkozni is.

2022. február 17-i 
képviselő-testületi ülés témái:

1. napirendi pont: A testületi gyűlés első részében 
Polgármester asszony beszámolt a két ülés közti 
lejárt határidejű határozatok teljesítéséről. Ez gya-
korlatilag arról szól, hogy az előző gyűlésen megho-
zott testületi határozatokat sikerült-e érvényesíteni, 
és ha igen, akkor hogyan, milyen eredménnyel, ha 
nem, akkor mi volt az ok.

2. napirendi pont: A volt Hattyú kemping területét 
megvásárló és azon apartman házat építeni kívánó 
céggel megkötendő megállapodás tervezetének el-
fogadásáról, vagy elutasításáról való döntésről. A 
tervezetet Dr. Nagy Marianna ügyvédasszony ter-
jesztette a testület elé, részletesen ismertetve a be-
fektetőkkel történő végső egyeztetés részleteit:

Mint ismeretes, a Hattyú kemping területe BA-
HART tulajdon volt. Balatonszemes község a terü-
letre elővásárlási joggal rendelkezett, de ennek ér-
vényestésére nem volt akkora forrásunk, amit amit 
a vevő meg tudott adni. Fontos tény, hogy a terület 
a partig nyúlik, tehát a vevő egészen a partvédműig 
tulajdonosa az ingatlannak. Ez a tulajdonjog a vele 
járó jogokat számára biztosítja.
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Sokakat bántott a tény, hogy a valamikori balaton-
szemesi kikötői strandtól a település egy tollvonás-
sal megfosztódott. Még inkább borzolta a kedélye-
ket, hogy az első információk – „falusi hírek” – arról 
szóltak, hogy a kikötő teljes jobb szárnya el lesz zár-
va a lakosság és a nyaralók elől. Mivel az ingatlan a 
partig nyúlik, az őszödi telepi strandtól a kikötőig, 
sőt a volt Vadvirág kempingig tervezett parti sétány 
így pont a kikötő előtt szakadt volna meg, ami szin-
tén felháborodást keltett.
 
A képviselő testület ismerve a fenti tényeket, tárgya-
lást kezdeményezett a befektetőkkel annak érdeké-
ben, hogy valamilyen közös megegyezéssel marad-
hasson meg a parti sáv, jöhessen létre a sétány, és 
a jobb móló is maradjon nyitott a nagyközönség 
számára. Fontos tény az is, hogy a tulajdonosok az 
első pillanattól kezdve konstruktívan álltak a kéré-
sekhez, és a tárgyalások során teljes együttműkö-
désüket végig érzékeltük. Megértették a település 
álláspontját, de kérték, fogadjuk el, hogy mint tu-
lajdonosok, érdeksérelem nélkül szeretnének ők is 
kikerülni a tárgyalásokból. Be kell ismernünk, volt, 
amikor már láthatóan pattanásig feszítettük a húrt, 
és félő volt, hogy egy „Na most már elég!” felkiáltás-
sal megszakadnak a tárgyalások. De végül is nem ez 
történt és kialakult egy olyan egyezség, ami mind-
két fél számára elfogadható lett.  Mit jelent ez?
- A tulajdonos elfogadta, hogy a településé marad-
jon egy cca. 1500 m2 nagyságú parti sáv, ami a köz-
forgalom előtt nyitott lesz. Ezt a sávot azzal a feltétel-
lel kapjuk meg ingyen, hogy a tulajdonos tervezteti 
meg a sétányt, és ennek költségeire 15 millió forin-
tot biztosít. A sétány növényzetét úgy kell kialakíta-
ni, hogy a kemping területén létesülő ingatlanokból 
a panoráma élvezhető legyen. Az 1500 m2 területből 
közel 500 m legyen egy olyan strandszakasz, ami az 
ingatlanok tulajdonosai számára lesz kijelölve. Tud-
juk, hogy hosszú időkig ez a strand a kisgyerekesek 
kedvenc strandja volt. Valószínű, hogy a beépítés 
miatt ez a funkciója el fog kopni, de azért a lehetőség 
így, ha korlátozva is, de megmaradt.

- Nem kizárt, hogy ezen a partszakaszon is helyet kap 
majd egy stég, akár egy kisebb büfével. A stég a lakó-
tulajdonosok részére lesz fenntartva, a büfé “kifelé” is 
dolgozhat. A stéggel kapcsolatban feltételként szabta 
meg a testület, hogy annak téli tárolásáról a tulajdono-
soknak saját költségén és területén kell gondoskodnia.
- A terület tulajdonosai jelezték, hogy ha az ön-
kormányzat úgy dönt, akkor ezt a területet vagy 
bérleményként használnák, vagy akár hajlandóak 
lennének azt megvenni. (Igen, a sajátjukból ingyen 
az önkormányzatnak átadott területért hajlandóak 
lennének kb. 10 millió Ft-ot fizetni!)
- A tárgyalások során a tulajdonosok szerették 
volna elérni, hogy építménymagasság vonatkozá-
sában tegyünk engedményt, de főépítész úr is kö-
vetkezetes és kitartó volt, a testület is, így maradt 
az eredeti magasság.
- Az ilyen apartmanházak esetében előírás a par-
kolók és garázsok száma. Ezen a területen ez csak 
úgy valósulhat meg, hogy ha mélygarázs készül! 
A tervezéshez azonban a testület jelenlegi rendelet 
módosító határozata szükséges. Ezt természetesen 
felvállaltuk. (Hasonló mélygarázsos építkezést az új 
technológiák már évek óta lehetővé tesznek.)
- A jelenleg érvényes jogszabályok az építők, építtetők 
érdekeit védve úgy rendelkeznek, hogy Balatonszemes 
község nem korlátozhatja a kivitelezési munkákat a 
szezonra hivatkozva. Nagyon félünk attól, hogy a sze-
zon alatti építkezés a Kikötő utcai vendéglők, kereske-
delmi egységek életét komolyan megkeserítik, akár el 
is lehetetlenítik. A tulajdonosok vállalták, hogy a le-
hető legkisebb mértékre szorítják vissza szezon alatt a 
nagy gépekkel való mozgást, anyagszállítást, továbbá, 
hogy a település kulturális életének zavartalan biztosí-
tása miatt a nagyobb rendezvények idején a munkákat 
felfüggesztik, vagy belső munkákra korlátozzák.
- Felvetődött az utak rongálásának és helyreállításá-
nak kérdése is. Abban állapodtunk meg, hogy ké-
szül egy hivatalos felmérés az építkezés előtti álla-
potokról, és a munkák befejeztével ez lesz az alapja 
a javításoknak, de egy 15 millió Ft-os javítási költség 
eleve megilleti az önkormányzatot.

- A képviselő testület a fentebbi feltételeket rögzítő 
szerződés tervezetet egyhangúlag elfogadta, és fel-
hatalmazta polgármester asszonyt annak aláírására.

3. napirendi pont: a Vadvirág kemping tulajdono-
sával megkötendő szerződés-tervezet elfogadását 
tárgyalta. Ez, még az előzőnél is bonyolultabb téma 
volt, amiben szintén nagy segítség volt számunkra 
Dr. Nagy Mariann ügyvédasszony segítsége.  A tör-
ténet itt sokkal régebbi időkre nyúlik vissza.

A valamikori Siotour Utazási Iroda területeit a 
kárpótláskor a terület tulajdonos önkormányzatok 
megkapták. Ekkor kaptuk meg a Vadvirág, a Lidó 
és a Bagódombi kempingek területét.  Majd pár év 
múlva egy rendelet módosítással ezek állami tu-
lajdonba kerültek és az állam azonnal meg is hir-
dette őket. Ez hatalmas érvágás volt minden érin-
tett önkormányzat számára. A terület megvételére 
esélyünk sem volt, hiszen több, mint 3 milliárd Ft 
volt a meghirdetett eladási ár. Az önkormányzato-
kat a parti sáv miatt megillető elővásárlási jog csak 
annyit jelentett, hogy a licitáláskor győztes által 
felajánlott ár megfizetése esetén került volna ön-
kormányzati tulajdonba. Volt ugyan egy befektető, 
aki társként az önkormányzatot bevette volna, de 
alul maradt a liciten.

A Balaton törvény és a parti sávra vonatkozó ren-
deletek azonban egy szalmaszál vékonyságú esélyt 
teremtettek. A parti sáv – 20-25 m szélesség – tu-
lajdonjoga nem volt annyira egyértelműen megfo-
galmazva. Ebbe kapaszkodtunk bele több, mint 10 
éve és igyekeztünk valamilyen formában a jogain-
kat érvényre juttatni. Rengeteg tárgyalás, vita, meg-
beszélés után kialakult egy még csak szerződésnek 
sem nevezhető, de valamilyen formában mindkét 
fél részére jogokat is, kötelezettségeket is biztosító 
megállapodás-féle.  Ez arról szólt, hogy a befektető 
a 17 hektáros terület keleti végénél a Kisfaludy pá-
lyázaton belül szeretett volna egy szállodát építeni. 
Ehhez neki strandi kiszolgáló egység kellett volna. 

Ha az önkormányzat lemond a parti sáv haszná-
lati jogáról, akkor itt, a szállodától keletre kapunk 
majdnem 2 hektár területet, amit mi csak strand-
ként használhatunk, de használhatjuk.

Fontos tudni, hogy a tulajdonos a teljes terület 
tulajdonosa, tehát nekünk igazi jogi alapunk nem 
volt a kérésünket alátámasztani. Ennek ellenére a 
tulajdonos, a települési  önkormányzattal való jó vi-
szony megtartása érdekében ezt a gesztust megtette 
felénk. Éveken át szerettük volna tulajdonjogilag 
a parti sáv területet magunkénak tenni, de erre 
esély sem volt.  A tulajdonosok a tárgyalás során, 
mint ötlet, felvetették, hogy esetleg kifizetnék ne-
künk a területet. Ők ezzel megszabadulnának attól a 
bizonytalanságtól, amit az önkormányzati parti sáv 
jelenthet.  Ezen gondolkodtunk el, és kértünk tőlük 
árajánlatot. Az első  ajánlat 300 millió Ft volt, amit 
nem fogadtunk el.  Mára a tulajdonosok egy olyan 
ajánlattal álltak elő, amit viszont már úgy gondol-
tuk, hogy méltányolni kell. Ez pedig egy 450 milliós 
ajánlat volt a területre. Tájékozódtunk, érdeklőd-
tünk, és úgy döntöttünk, hogy ezt már elfogadjuk. 
Elfogadjuk, mert igazából ez egy talált pénz. A tulaj-
donos bármikor mondhatná, hogy nem ad semmit. 
Elfogadjuk, mert a terület csak standként lenne szá-
munkra hasznosítható, annak minden fenntartási 
költségével, kötelezettségével együtt. A tulajdonos 
felajánlotta, hogy ha elfogadjuk, akkor a kemping 
melletti Szemest Lellével összekötő út mentén ki-
alakítana egy kerékpárutat, melynek költségeit állja.

Ezek a feltételek. A ülésen ügyvéd asszony részle-
tesen beszámolt arról, hogy olyan szerződés terve-
zetet állított össze, ami nem enged olyan kiskapu-
kat, amikkel a település kijátszható lenne, vagy a 
szerződést valamire hivatkozva a másik fél sem-
misnek mondhatná ki. Ezeket a jogi garanciákat 
kellett beépítenie.  A régi szerződés – ami gyakor-
latilag alapja az egész folyamatnak – egészen addig 
hatályban marad, amíg a vételárat Balatonszemes 
meg nem kapja.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
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A testület ellenszavazat és tartózkodás nélkül meg-
szavazta, hogy Polgármester asszony aláírja ügy-
véd asszony által elkészített szerződést.  Nagyon 
régi történet, ami miatt számtalanszor voltunk már 
lelkesek, bizakodók, aztán lettünk elkeseredettek, 
mert mégsem jött össze. Azonban ennyire még soha 
nem voltunk közel a megoldáshoz.  Ha a szerződés 
létrejön, az egy jogi elégtétel is lenne, és gazdasá-
gilag is nagy hatással lenne a településre.  Rajtunk 
ez már nem múlik!  Azt gondoljuk, hogy a jelenlegi 
testület a most fel tudja tenni az „I”-re a pontot, az-
zal a korábbi testületek kitartó állhatatos munkáját 
is megkoronázza. Az ügylet részletes ismertetése új-
ranézhető a Balatonszemes 8636 Facebook oldalon, 
valamint a Hírmondó YouTube csatornáján.

4. napirendi pont: Lakossági víz- és csatornaszol-
gáltatás támogatására kiírt pályázattal foglalkoz-
tunk. A költségvetési törvény azon önkormányzatok 
számára, ahol a lakossági közműves víz-  és csator-
naszolgáltatás működtetési költsége magasabb a 
törvényben meghatározottnál pályázati forrásból 
nyújt támogatást. Ennek feltétele, hogy a pályázat 
február végéig az előírt módon be legyen adva.
Bár a pályázati összeget a település igényli, az gya-
korlatilag azonnal a DRV-Zrt-nél, mint szolgáltató-
nál fog megjelenni. Ebben a kérdésben nem igazán 
volt min gondolkodni. A szükséges adatok rendel-
kezésre állnak, az adatlapot csak ki kell tölteni, és 
be kell küldeni. Természetesen mindenki mellette 
szavazott. 
  
5. napirendi pont: Díszsírhely adományozásáról 
döntöttünk. Mint ismeretes, Illés Antal volt polgár-
mester urat a képviselő testület az önkormányzat 
saját halottjaként kérte kezelni, tisztelegve ezzel is az 
elhunyt előtt. Mivel a haláleset váratlanul jött, és az-
óta még nem volt testületi gyűlés, a mostanin kellett 
megszavazni minden ezzel járó terhet. A szertartás 
szervezésekor tapasztaltuk, hogy nincs minden a 
rendeletben szabályozva, ezért most arról is döntöt-
tünk, hogy frissíteni kell a rendeletet.

6. napirendi pont: Az Állatvédelmi törvény ren-
delkezésinek aktualizálása volt a hatodik napirendi 
pont.  E törvény az idei évtől kezdődően úgy ren-
delkezik, hogy amelyik önkormányzat nem rendel-
kezik saját ebrendészeti teleppel, az e kötelezően el-
rendelt feladatait – kóborállatok befogása, elzárása 
– megbízási szerződéssel is teljesítheti.  Megbízási 
szerződést csak olyan szervezettel köthetünk, amely 
rendelkezik ebrendészeti teleppel.  Balatonszemes 
község területéről a kóbor kutyákat eddig is a Sió-
foki Állatvédő Alapítvány vitte el a saját telepére. 
Mivel a szolgáltatásukkal az előző években is teljes 
mértékben elégedettek voltunk, nem is vetődött fel 
másik szervezet neve. Az alapítványt minden évben 
a költségvetés civil szervezetek támogatása része 
tartalmazta  a támogatás mértékét. Eddig ez 200 
ezer Ft/év volt. A szervezet kérte, hogy az áremelé-
seket építsük be, és ha lehet, akkor kicsit magasabb 
összeggel támogassuk az Alapítványt. A testület úgy 
határozott, hogy 250 ezer Ft/évre emeli a támogatás 
mértékét.  

7. napirendi pont: Kónya Éva képviselő asszony 
indítványát tárgyalta a testület. Képviselő asszony 
elkészített, egy a településünk déli részének –  év-
tizedek óta forgalomképesnek gondolt – területeit 
bemutató kiadványt. Azokról a területekről van szó,  
amik jelenleg nincsenek hasznosítva, de alkalmasak 
lehetnek befektetőknek terveik, céljaik megvalósí-
tásához. Fontos, hogy nem célirányosan valakinek 
készült az anyag, hanem egy általános tájékoztató, a 
területek jelenleg elérhető hivatalos adatainak ösz-
szefoglalója,  amire vagy jön jelentkező, és akkor 
már más alapokon megy majd a tárgyalás, vagy 
nem jön. A tájékoztatóanyag elsősorban a Bagó-
dombi kemping és a környékének adottságait mu-
tatja be.  A testület úgy ítélte meg, hogy a tájékozta-
tó hasznos, ezért megszavaztuk annak közzétételét.

8. napirendi pont: Újabb napirendi pont volt a Pá-
los kutatásokkal kapcsolatban egy felajánlás. Mint 
többen is tudják, egy korábbi Pálos kutatásokra 

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

elnyert pályázat egyik elemeként elkészült egy kö-
zel 50 perc hosszúságú film, aminek a bemutatója 
Nagykanizsán már egy szűkebb kör előtt megtör-
tént. A film a balatonszemesi Pálos-kolostorral fog-
lalkozik és az ásatásokat mutatja be.  A film szerves 
része annak a turisztikai tervnek, hogy Balatonsze-
mes központjától egészen az ásatások helyszínéig 
tájékoztató táblák vezessék a turistákat. Az ásatá-
sok helyszínén azonban jelenleg még nem találnak 
mást, csak egy emlékhelyet.
Fontos, hogy a projekt végeztével egy kb. 1 m  ma-
gasságig érő falrendszer mutatná, hol is volt, mek-
kora volt maga a kolostor. Mivel ez volt Európa 2. 
legnagyobb Pálos kolostora, ez az állami projekt, 
nagyon nagy léptékekben gondolkodik.  
Felvetődött, hogy a pályázók készítenének egy 3D-s 
filmet 8K technológiával, amiben bemutatnák, hogy 
is nézett ki nyolcszáz évvel ezelőtt ott az erdőben a 
kolostor. Ezt a filmet mobiltelefonos alkalmazással 
kint a helyszínen is meg lehetne nézni úgy, hogy aki 
odaáll egy kijelölt pontra, és letölti a filmet, az a táj-
ba illesztheti a képet.
Ennek a filmnek az elkészítési költségei több, mint 
1,5 millió Ft-ot tennének ki, de a készítő – Czigóth 
Sándor – Szemes iránti elkötelezettségének köszön-
hetően 450 ezer Ft áron most megkapnánk. A filmet 
az új múzeumban is rendszeresen vetíthetnénk.
A testület a javaslatot elfogadta.

A cikk olvasásakor sokakban felmerülhetett, hogy 
milyen új múzeum? A volt orvosi rendelőt szeret-

nénk rendbe hozni, és kiállításokra alkalmas mú-
zeumot létrehozni benne. Nagy előnye lenne, hogy 
közvetlenül a művelődési házzal szemben van,  nem 
igényelne külön személyzetet, három különálló 
részre osztva három féle kiállítást is be tudna fogad-
ni. A jelenlegi múzeumépület pedig újból szolgálati 
lakássá lenne alakítható.

9. napirendi pont: Utolsó nyilvános napirendi 
pontként egy rendeletet visszavonását kellett meg-
beszélni. A hónap során kaptunk egy felszólító le-
velet, melyben arról tájékoztatnak bennünket, hogy 
az Önkormányzat úthasználati díj szedésére nem 
jogosult. Az erre vonatkozó rendeletünket vissza 
kell vonni.  Mivel az Alaptörvényben foglaltaknak 
kell megvalósulniuk, a testület kénytelen volt a ren-
deletét visszavonni. Megtettük! Megtettük, bár nem 
igazán értjük, hogy ha valaki egy település útjait oly 
módon használja, hogy azzal olyan mértékű ron-
gálódást idéz vele elő, ami javítást tesz szükségessé, 
akkor miért nincs jogunk a kár vagy a javítás össze-
gét azzal fizettetni, aki az okozó. A képviselő testü-
let eddig csak nagy építkezések esetében élt ezzel a 
(vélt) jogával. Megbeszéltük, hogy mostantól kezd-
ve, minden esetben tárgyalunk a tulajdonosokkal, 
kivitelezőkkel, hogy melyek azok az útszakaszok, 
amit használhatnak, és milyen módon rendezhetik 
a javítások költségeit.

Balatonszemes képviselő-testülete
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Tisztelt Lakosság!

Nehéz időszakon vagyunk túl, sajnos még nem 
tudhatjuk mikor lélegezhetünk fel és tudhatjuk 
magunk mögött ezt a rettenetes vírust. 

A megfelelő tájékoztatás érdekében álljon itt né-
hány statisztikai adat településünket illetően: 
- 2022. január 1. és február 16. közötti időszakban 
a betegforgalom 1571 eset volt,
- ebből Covid szűrésre 164 esetet adtunk le, mely-
ből 120 fő lett pozitív,
- a praxisban lévő betegek száma 1422 fő, ebből 
az I. és II. oltást is felvevők száma 1098 fő, ebből a 
Balatonszemesen oltottak száma 650 fő,
- a Balatonszemesen III. oltást felvevők száma 
628 fő, ugyanez a szám a IV. oltás esetében 104 fő.

Az oltópontokon jelentkezők adatairól a III. és 
IV. oltás esetében egyelőre sajnos nincs informá-
ciónk. 

Arra kérném a kedves lakosságot és a betegeinket, 
hogy amennyiben vírusfertőzés gyanúja áll fenn, 
a tesztek (gyorteszt és PCR teszt is) eredményei-
nek megérkezéséig, maradjanak az otthonukban. 
Ugyanakkor rendkívül fontos volna, hogy a ka-
rantén szabályokat tartsák be, melyeket minden 
esetben telefonon közlünk a betegekkel. 

Végül pedig a kedves betegeink és hozzátartozóik 
türelmét kérném a rendelési időt tekintve. Ren-
geteg telefonhívás és helyszíni megkeresés érke-
zik nap, mint nap, s ezek mindegyikének szinte 
képtelenség volna megfelelni. Amennyiben nem 
érik el a rendelőt, úgy kérem várjanak legalább 
néhány percet újratárcsázásig, illetve szorítkoz-
zanak a rendelő hivatalos telefonszámának hívá-
sára. Ez mindannyiunk érdeke, hogy senki sem 
maradjon ellátás nélkül. 

Megértésüket és eddigi türelmüket hálásan kö-
szönöm! 

Benedek Jenőné - körzeti ápolónő

Kedves Szülők, Kedves Gyerekek !

Elöljáróban szeretnénk megköszönni mindenki-
nek azt a hozzáállást, az együttműködést amit a 
járvány ideje alatt tanúsítottak! Megváltozott sok 
minden, a régi hagyományos rendelést felváltotta 
a „telemedicina”, a telefonos tanácsadás, az EESZT 
(más néven a „felhő). 2020-tól a Tisztifőorvos uta-
sítása alapján dolgozunk, eljárásrendekkel küz-
dünk (immár a tizedikkel), a hagyományos, régi 
orvos-beteg találkozás egészen másképp működik. 
Többek között 2019-es rendelkezés, hogy korona-
vírusos beteget nem vizsgálhatunk a rendelőben.
Azonban van ennek pozitív hozadéka is. A „felhő” 
létrejöttével a rendelési idő alatt gyógyszereket 
tudunk felírni, bár a beutaló és a táppénz kiadása 
még személyes jelenlétet követel.

Egyszerűbb esetek ellátása telefonhívás során meg-
oldható, nyilván a kikérdezés során kiderül, kit is 
kell személyesen is vizsgálni. A hiányzások igazolása 
is e-mailben történik.

Nekünk is nagy feladat a folyamatos telefonhívás, és 
a betegvizsgálat összehangolása, a tanácsadások és a 
gyermekek oltásainak lebonyolítása. Vannak olyan 
napok, amikor 85-90 telefonhívás történik a rende-
lési idő alatt. Kérjük türelmüket!
2022. január 1.-je óta 118 gyermek lett koronavíru-
sos hivatalosan igazoltan a körzetben.

1437! esetszám, 514 beteg, vagyis ez azt jelenti, hogy 
ebben az évben – ami épp elkezdődött – ennyi eset-
ben vettük fel a telefont, oltottunk, vizsgáltunk. Ez a 
szám majdnem háromszorosa a járvány előtti idő-
szak forgalmának.

Néhány fontos információt azonban még szeretnék 
megosztani:
-Ha valaki koronavírus tünetekre gyanakszik, és 
otthoni tesztet végez, a tünetek megjelenésétől 
számítva a harmadik-negyedik napon érdemes 
tesztelni.
-Ha igazolt pozitív a beteg, akkor az iskolai igazolás 
a határozatban szereplő dátum, külön orvosi igazo-
lás nem szükséges.
-Ugyanígy, aki karanténba kerül a családtag pozi-
tív tesztje miatt, de nem beteg, a határozat az iga-
zolás maga.
-Karanténban lévő, de tünetmentes gyermek esetén 
a szülőnek sajnos nem jár táppénz, csak beteg gyer-
mek ápolása esetén.
-Az igazolt pozitív beteg, akinek romló tünetei van-
nak, Kaposváron az Akut légúti betegellátó helyre ( 
Kaposvári Kórház területe) tud menni. Ide beutaló 
nem szükséges, de tömegközlekedéssel nem mehet.
-Aki igazoltan átesett a betegségen, és még tünetes, 
de már negatív a teszt, ő a post-covid ambulanciára 
kérjen időpontot Pécsre.

A megváltozott helyzet miatt a telefonos elérhető-
ség mellett, a gyermekorvos.balatonszarszo@gmail.
com email címre írt levélre a rendelés végén mindig 
válaszolunk.
Bízzunk benne, hogy ez a járvány lassan lecseng, és 
visszatérhet a régi megszokott rendelés, de ami pozi-
tív hozadéka ennek az időszaknak, azt használjuk ki.

Dr Merényi Éva gyermekorvos és 
Schmal Kinga védőnő

Tíz pályázat érkezett a meghirdetett jegyzői 
posztra.  Ezek közül a települések polgármes-
terei dr. Glöckler Ferencet választották, aki 
március 1-től állhat munkába. Elsősorban a 
szakmai tapasztalat döntött, hisz a közös hi-
vatal vezetésére olyan szakembert kerestek, aki 
többrétű, mégis élő, szakmai gyakorlattal ren-
delkezik.

Dr. Glöckler Ferenc a Pécsi Jogi karon végzett 
1994-ben, majd az akkori Tolna Megyei Bíró-

ságon kezdte karrierjét. Szakvizsgáját követően 
még fél évig bírósági titkárként dolgozott, majd 
Bonyhádon saját ügyvédi irodát nyitott. Később 
itt, majd 12 év után Pakson lett aljegyző. Nagy 
tapasztalattal rendelkezik uniós pályázatok elő-
készítési- és végrehajtási feladatainak elvégzé-
sében, de jártas önkormányzati tulajdonú cégek 
vezetésében, településfejlesztési-, beruházási- és 
vagyongazdálkodási területen is. Sikeres és kitar-
tó munkát kívánunk!

Háziorvosi tájékoztató

Gyermekorvosi információkMárciusi érkezés
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Avar és kerti zöldhulladék égetése

A tavasz közeledtével egyre „égetőbb” lehet a kérdés, hogy az el nem komposztált vagy zöld hulladékként ki 
nem rakott leveleket, ágakat lehet-e égetni?
Az országgyűlés 2021. január 1-jével hatályba lépő törvénymódosításának értelmében tilos az avar és kerti hul-
ladék égetése. A szabályozás lehetőségét is elvették az önkormányzatoktól. Ugyanakkor nem sokkal később a 
veszélyhelyzetre tekintettel mégis visszakerült az önkormányzatokhoz a szabályozás és jelenleg a döntés értel-
mében a veszélyhelyzet fennálásának végéig – június 1. – az avar és kerti hulladék égetésének szabályairól az 
önkormányzat dönt.
A balatonszemesi helyi rendelet értelmében az év első felében február 15. és június 1. között szélcsendes időben, 
kellően száraz avar és kerti hulladék égetése engedélyezett. Családi házas övezetben hétfői és pénteki napokon 
délelőtt 9 és este 7 óra, míg üdülőházas övezetben szombaton délelőtt 9 és délután 5 óra között biztonságos, jól 
kialakított tűzrakó helyen és módon élhetünk ezzel. Nagyobb mennyiségű avar égetése esetén a szomszédok ér-
tesítése elvárt magatartás. Az égetés végén a tüzet el kell oltani és a parázs megszüntetéséről gondoskodni kell. 
További rendelkezések a 15/2013. (XII.16) sz. rendeletben olvasható.
           Kónya Éva
              képviselő

Tisztelt Közétkeztetést Igénybe Vevő Szülők!

Magyarország kormánya az elmúlt évtizedben 
egyre több támogatást biztosít a gyermekes 
családok részére. Ennek egyik eleme az iskolai 
étkeztetés, ahol rászorultsági alapon történő 
támogatási rendszer lett kiépítve. Ez azt jelenti, 
hogy vannak, akiknek  a gyermeke teljesen in-
gyen étkezik, és van, aki valamennyit fizet, de 
egy jó részét az állam teszi mellé támogatás for-
májában.

Fontos, hogy az önkormányzat és a konyha is kap 
erre forrást, de ezzel nagyon szigorúan el is kell szá-
molni, melynek alapja, hogy a gyermek valóban ét-
kezett-e aznap.  Az előző évben több, mint 1 millió 
Ft-ot kellett visszafizetni amiatt, hogy az iskolában 
vezetett KRÉTA rendszer hiányzási statisztikája, és 
a konyha statisztikája nem egyezett.  Ennek alapve-
tő oka pedig az, hogy a szülők nem jelentik le idő-
ben a gyermekük hiányzását a konyha felé. A kony-
ha amúgy is nehéz helyzetben van – és ez rámutat a 
rendelet hibájára is – mert mire reggel kiderül, hogy 
kik nincsenek iskolába, az aznapi ebéd már készül. 
Igazság szerint 6 óra 30 perckor már az üstökbe ro-
tyog az ebéd. Benne van az alapanyag, amit termé-
szetesen pénzért vett a konyha. És ha nyolc órakor 
kiderül, hogy van 20-30 hiányzó, az ő adagjuk elvi-
leg kárba vész, hacsak a beteg gyermek szülője az 
aznapi adagot el nem viszi.
Ezért nyomatékosan kérjük a szülőket, hogy 
a lemondásról ne feledkezzenek meg!  Eddig a 
konyha türelmes és elnéző volt, csakhogy a nor-
matív támogatás visszafizetési kötelezettség már 
nem engedi meg, hogy ezentúl is elnézők legyünk!  
Ezért kidolgoztam azt a rendszert, amivel ez meg-
előzhető lenne!
•  Az iskolából hiányzó gyermeket a SZÜLŐK 

KÖTELESSÉGE kihúzatni az étkezésből!

• A hiányzást a konyhára kell jelenteni!
•  A hiányzás bejelentését március 1-től csak 

emailben fogadjuk el! Címünk: kozkonyha@
balatonszemes.hu

•  Március 1-től a szülő az aznapi étkezést nem 
mondhatja le, viszont az aznapi ebédet elviheti!

•  A le nem mondott étkezést a szülőnek ki kell 
fizetni!

•  Hiányzó gyermek iskolai étkezésben nem ve-
het részt.

•  Azoknak a szülőknek, akik nem tudják meg-
oldani gyermekük étkeztetését a betegség ide-
je alatt, lehetőség van ebédet rendelni vendég 
gyerekként, melynek összege 600 Ft.

Másik komoly gond az étkezési térítési díjak 
befizetése. Extrém eset, de volt, aki 120 ezer Ft 
tartozást halmozott fel.  A felszólításkor közöl-
te, hogy nem tudta mikor befizetni.
Biztos, hogy nem a legkellemesebb dolog szolgálta-
tás árát befizetni, de azért arról se feledkezzen meg 
senki, hogy aki támogatott az étkezésben, annak 
egy-egy adag étel ára otthon még az alapanyaghoz 
se lenne elég! Tisztességtelen dolog, a falu adófize-
tőinek pénzéből finanszírozni meg bárkinek is az 
étkezését.  A sajátját, és gyermeke étkezését állja a 
szülő!  Elszomorító, hogy azok, akik gyakorlatilag 
teljesen ingyen kapják az étkezést, ők feledkeznek 
meg leggyakrabban a lemondásról. Az, hogy miat-
tuk napi több, mint 600 Ft-ot vissza kell utalni az 
állam részére, őket, akik nem fizetnek, nem igazán 
szokta zavarni.
A befizetésekkel kapcsolatban az Önkormány-
zat pénzügyi szakemberei még egyeztetnek a 
Megyei Államkincstárral, hogy hogyan lenne az 
a leginkább törvényes.  Pillanatnyilag az a biz-
tos, hogy márciusban lesz változtatás, ami előre 
láthatóan a következőket fogja tartalmazni:
• Minden hónap 12-e (a nyugdíjak kifizetésének 
  utolsó napja) utáni első 3 munkanapon az 

A konyhai térítési díjakról adott hónapot kell fizetni a konyhán készpénzes 
fizetés esetén.
•  Azon szülők akik az átutalásos módot válasz-

tották:
•  Ők továbbra is a megszokott módon 

kapnak értesítést a fizetendő összegről.
•  A banki kivonaton megjelenő utalásról 

számlát állítok ki. A banki utalással tel-
jesített számlákra pecsét kerül FIZET-
VE felirattal és DÁTUMMAL.  

•  Ezeket a számlákat az iskolába felküld-
jük, a gyerekeknek a pedagógusok ki-
osztják. További teendőt nem igényel.

•  A konyha mindenki részére kiállítja a számlát

• Aki szeretne feliratkozni az üzenetküldő 
rendszerre a kozkonyha@balatonszemes.hu 
email címen megteheti. Kérem a gyerek nevét és 
a szülő email címét megadni!

Felhívnánk a szülők figyelmét a kintlévőségek 
kezelésére: 2 havi be nem fizetett térítési díj után 
felszólító levelet küldünk a szülőknek. Amennyi-
ben érdemi válasz nem érkezik rá, a kintlévőséget 
átadjuk a helyileg illetékes jegyzőnek és a gyámhi-
vatalnak. Az önkormányzat a be nem fizetett kint-
lé-vőségeit egy balatonlellei behajtó cégnek két 
héten belül átadja.

Tisztelettel: 
 Boda Lászlóné - élelmezés vezető

Haláleset
Papp Imréné 2022.02.11. életének 94. évében
Rajczi Gusztáv Bertalan 2022.02.14. életének 68. évében
Rosta Kálmán 2022.02.17. életének 65. évében

Anyakönyvi Hírek



HÍRMONDÓ13. oldal12. oldal
Balatonszemes és Balatonőszöd községek önkormányzatainak havilapja • 2022. február

OKTATÁS

A Földművelésügyi Minisztérium és az Emberi 
Erőforrások Minisztériuma megbízásából a Ma-
gyar Mezőgazdasági Múzeum és Könyvtár nyílt 
pályázatot hirdetett óvodák számára „Zöld Óvo-
da” cím elnyerésére.

A tavalyi évben adtuk be a pályázatot és büszkén 
jelenthetjük, hogy sikerült is elnyernünk e rangos 
címet. (Először pályázók közül Somogy megyében 
három óvodának volt eredményes a pályázata.) De 
hogy is válhat egy intézmény Zöld Óvodává? 
A 20 pontos Zöld Óvoda kritériumrendszer ad eh-
hez támpontot. Ezek közé tartozik a helyi óvodai 
nevelési célok, feladatok megfogalmazása, melyben 
kiemelten meg kell jelenniük a környezet- és termé-
szetvédelem, illetve a helyi adottságok megismeré-
sével kapcsolatos tevékenységeknek. Ilyen többek 
között a fák védelme, faápolás, faültetés, madárvé-
delem, a lakóhely megismerése. Emellett a hétköz-
napi tevékenységeknek is a környezettudatosság és 
a helyi sajátosságok figyelembevételével kell megva-
lósulniuk.
Óvodánk mindig nagy gondot fordított a gyer-
mekek környezet- és egészségtudatos magatartá-
sának, szemléletének alakítására. Kiemelt célunk, 
hogy az óvodásaink sajátos, életkori sajátossága-
inak megfelelő élményekre és tapasztalatra építő, 
azaz tevékenység orientált környezeti nevelésben 
részesüljenek a mindennapokban, természetben 
végzett foglalkozások, kirándulások során. Építünk 
a gyerekek érdeklődésére, nyitottságára, motivált-
ságukra. Tudjuk, hogy a megfigyelés és az utánzás 
útján elsajátított környezetkímélő és környezetvé-
dő magatartás korán beépülhet a személyiségük-
be. Kiemelt feladatunk, hogy óvodásaink játékos 
és közvetlen tapasztalatszerzés során ismerjék meg 
az őket körülvevő világot, fedezzék fel a természet 
szépségeit, tevékenység közben tanulhassanak. A 
néphagyományok, népszokások, népi kultúra át-

adásáért, megismeréséért sokat tesz óvodánk. Ün-
nepekről, jeles napokról való megemlékezés szintén 
pedagógiai programunk specifikumai közé tarto-
zik. Az intézmény működését illetően a takarékos 
energiafelhasználás biztosítására törekszünk. Az 
óvodaépület helységeinek berendezése segíti a kör-
nyezetbarát szemléletmód, valamint az egészséges 
életmód megalapozását. Minden csoportszobának 
egyéni arculata van, növényekkel, természetsarok-
ban elhelyezett, természet által adott „kincsekkel”.
A gyerekek által használt eszközök, játékok beszer-
zésénél a természetes anyagokból készült terméke-
ket részesítjük előnyben. Az intézményben biztosí-
tott a papír szelektív gyűjtése.
Az újra hasznosítás érdekében, otthon már felesle-
gessé vált anyagokat gyűjtünk, melyeket felhaszná-
lunk mindennapi tevékenységeink során. Projek-
teket szervezünk a témában, amiben a családok is 
aktívan részt vesznek.
A környezeti nevelés áthatja az egész óvodai neve-
lést. Olyan attitűdök és kompetencia területek (kog-
nitív, szociális, személyes, speciális) fejlesztését cé-
lozzuk meg, melyek által a gyerekek érzékenyebbé 
válnak a környezet, a természet és az élővilág iránt. 
A gyermekek ösztönösen tisztelik a természetet és 
rácsodálkoznak a sokszínű élővilágra. Segítünk ne-
kik abban, hogy megmaradjon bennük ez a képes-
ség, és felnőtté válva is képesek legyenek harmóniá-
ban élni a természettel.
Miért jó, ha az intézmény Zöld Óvodává válik?
Mi haszna van a cím elnyeréséből a szülőknek?
Miért jó az itt dolgozóknak?
Jár-e valamilyen haszonnal a település, a helyi kö-
zösség számára?

Ezek azok a kérdések, amelyeket minden leendő 
Zöld Óvoda címet elnyert intézmény legelsőként 
feltesz (feltett) magában. Mert két dologban min-
denki biztos: a cím nem jár anyagi elismeréssel,  

ELNYERTÜK A „ZÖLD ÓVODA” CÍMET!

és villámgyorsan leköti az esetlegesen még meglévő 
szabad energiákat és erőforrásokat. De túl az anya-
giasságon, érdemes kicsit gondosabban szemrevéte-
lezni az előnyök körét!
Ha alaposabban megvizsgáljuk, a Zöld Óvoda cím-
mel járó előnyök a következők:
•  A cím egy államilag garantált minőségjelző, mint 

a környezeti neveléssel kapcsolatos irányultságá-
ról szóló referencia, elnyerésének hozadéka leg-
elsőként tehát az erkölcsi előny! Versenyelőnyt 
jelenthet a többi óvodával szemben, vonzerőt a 
szülők számára.

•  A fenntarthatóságra nevelésen túl, segíthet újabb 
kollégákat, partnereket bevonni a munkába vagy 
támogatókat keresni egy-egy projekt megvalósí-
tásához.

•  Óvodánk pozitív példa, iránytű lehet mások szá-
mára is. Mindezeken keresztül pedig meghatá-
rozza az intézmény arculatát, jövőképét is és a 
környezettudatos szemlélet erősödése egészen 
biztos, hogy a (munka)környezet feltételeinek 
javulásához vezet.

•  Ha a nevelőtestület, az intézmény más dolgozói 
is kihívásként élik meg a feladatot, az segít elsza-
kadni a mindennapi rutintól, és nagyon komoly 
együtt cselekvéssel is párosul. Az együtt cselek-
vés viszont a felelősség megosztását, vagyis a fe-
lelősségtudat kiszélesedését is magával vonzza.

•  A cím hálózati tagságot is biztosít, tagjai leszünk 
a Zöld Óvodák Hálózatának, intézményünk ré-
szese lehet találkozóknak, programoknak, ame-
lyek kínálata segíti a szakmai fejlődést is.

•  A szülőkkel párhuzamos partneri kapcsolatra 
törekszünk. Nagyon fontosnak tartjuk a tájé-
koztatást, információáramlást. Az egyes progra-
mokhoz a szülők saját ötleteikkel is hozzájárul-
hatnak, vagy maguk is részt vesznek benne.

•  Az óvoda Alapítványa és a helyi civil szervezetek 
is fontos szerepet vállalhatnak ebben a munká-
ban. 

•  A program segít a pedagógusok, a szülők, a helyi 
közösségek környezettudatosságának formálásá-
ban, a „Zöld Óvodához” tartozó lakóközösségek 
értékeinek megismerésében, a védelem fontos-
ságának felismerésében.

Büszkék vagyunk az elért eredményre és bízunk 
abban, hogy munkánk gyümölcseként óvodásaink 
olyan egészségkultúrával rendelkező, felelősségtel-
jes felnőttekké válnak, akik ismerik, óvják, védik a 
környezetüket, a környezeti fenntarthatóság szelle-
miségében élik a mindennapjaikat.

Miklós Andrea - intézményvezető
Dudás Kornélia - óvónő, pályázati koordinátor
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TURIZMUS

2021 őszén a járványhelyzetre való tekintettel iskolánk szülői munkaközössége nem tudta 
megszervezni a Balatonszemesen immár hagyományosnak tekinthető jótékonysági Liba 
bált. Helyette, kültéri program keretében főzéssel egybekötött, rendkívül jó hangulatú 
rendezvényt tartottak, melynek nem mellékesen – közösség építő szerepe mellett - olyan 
hozadéka is lett, hogy támogatni tudta iskolánkat. Az adományokból a játszótér komplett 
felújítására került sor, mely már igencsak váratott magára, hiszen biztonsági szempontból 
is kifogásolható volt egy-egy eleme. Az elmúlt hónapokban ezzel a jelentős anyagi segít-
séggel, és Tóth Mihály karbantartó munkájának köszönhetően a következő javításokat, 
végeztük el:

• Gyöngykavics pótlása a játszótérre – 1,5 m3
• Mászófal teljes cseréje (kapaszkodók, komplett deszkázat)
• Hinták kitámasztása zártszelvénnyel (betonozással)
• Köteles mászóka kitámasztójának megerősítése (betonozás, zártszelvény)
• Komplett festés (3 féle színnel)
• Csúszda cseréje (régi eltörött, le kellett selejtezni, nem volt csúszdánk) – szülői felajánlással.
• Udvari padok megerősítése és festése
• Udvari asztal teljes felújítása (lécek cseréje, festés)
• A játszótér fedett részeinek cseréje - tető felújítása még folyamatban van.

Boór Miklós
igazgató

Tavaszi megújulás – őszi adományból

A Balatonszemesi Fürdőegyesület tavalyi rend-
kívüli tisztújító közgyűlésén új elnökséget vá-
lasztott. Stróbl Kristóf lett az elnök, míg Czir-
ják Mariann és Wettstein Domonkos alelnök. 
Mariann közgazdász, 10 éven keresztül vezette 
a fürdőegyesületet 2003-2013-ig. Domonkos 
építész, egyetemi adjunktus, kutatási területe a 
Balaton-part építészete. Kristóf pedig informa-
tikusként dolgozik. 

Szeretnénk pár mondatban bemutatkozni és be-
mutatni az egyesület céljait.

Mindannyian abban a szerencsés helyzetben va-
gyunk, hogy gyerekkorunkban sok időt tölthet-
tünk nyaranta Szemesen. Sok kedves emlék köt ide 
minket. Szeretnénk, ha Balatonszemes továbbra 
is családbarát üdülőhely maradna, hogy gyerme-
keinknek is ugyanolyan fontos hely legyen, mint 
nekünk. Úgy gondoljuk, egy csapatba tartozik 
mindenki, akinek igazán fontos Szemes. Vannak 
ugyan különböző csoportok, mint a helyi lakosok, 
a nyaralók, a turisták, a befektetők vagy azok, akik 

csak dolgozni járnak ide. Köztük voltak és lesznek 
is érdekkülönbségek. Sokkal fontosabb azonban 
a közös cél, hogy Balatonszemes élhető, egyedi és 
értékes családbarát hely legyen, és csak minőségi 
fejlesztések valósuljanak meg. Szeretnénk együtt-
működni mindenkivel, aki hasonló érdekek men-
tén dolgozik. A Fürdőegyesület alapszabályában is 
szerepel, hogy az épített és a természetes környezet 
védelme egyik célunk. Szeretnénk a szervezetün-
ket fejleszteni, tájékoztatni tagjainkat a szemesi 
eseményekről és színvonalas programokkal erő-
síteni a közösséget. A szemesi nyaralóközösség 
nagyon nagy értéket képvisel, az üdülőhelyi adón 
felül is sokféleképpen tudja támogatni a falut. Sok 
helyről jövünk, sok szakmát képviselünk és sok 
összeköttetésünk van. Megalakulásunk óta (1908) 
már számos alkalommal bizonyítottuk, hogy fel 
tudunk lépni Szemesért, szeretnénk a jövőben is 
a falu érdekében tevékenykedni. Nagy örömünkre 
szolgál, hogy a falut képviselő önkormányzat nyi-
tott erre az együttműködésre.
A Balatonszemesi Fürdőegyesület a nyaralóközös-
ség érdekeit képviseli, de nyitott mindenki számá-
ra. Szeretnénk a nyaralókat és a helyi lakosokat 
is bevonni a közösség életébe. Kulturális és sport 
programokat szervezünk a nyárra, amelyre min-
denkit szeretettel várunk!

Új elnökség, világos célok

Stróbl Kristóf Czirják Mariann Wettstein Domonkos

Horgászat
Nem újdonság, hogy a horgászok körében is egyre népszerűbb a Balaton. 2021-ben közel nyolcvanötezer jegyet 
váltottak a sportág szerelmesei. A tó vonzerejét tovább növeli, hogy egyre gyakrabban találkozhatunk kapitális 
fogásokról szóló sajtóhírrel: 2021-ben 135 db 20 kg feletti, valamint 6 db 30 kg rekordlistás ponty került beje-
lentésre. Hogy idén is lesz sikerélményük a sportág szerelmeseinek, arra garancia a tavaly telepített több, mint 
300 tonna ponty. Szabálykönnyítéssel is segíteni kívánják a pecásokat: az áprilisi csónakos tilalom jelentősen 
változott. Ahogy az északi parton korábban is létezett egy part menti sáv, ahol kizárólag nappal és kizárólag 
békés halakra szabadott horgászni, eztán a déli parton is lehetőség lesz erre. A változás gyakorlatilag véglegesíti 
a koronavírus járvány kapcsán hozott feloldásokat.

K.É.
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SPORT

Mint ahogy arról a korábbi, illetve ezen lapszám 
hasábjaiból már értesült a Kedves Olvasó,  2022-
es esztendő végre áttörést hozott a Pálos kolostor 
kutatásának történetében. 

2021 tavaszán adtunk be egy pályázatot az Emberi 
Erőforrások Minisztériumához, melyet sikeresen 
megnyertünk, és végül sikerült megteremteni a 
pénzügyi fedezetét a „Pálos Rom Tanösvény” nevű 
projekt kivitelezésének. Így végül be tudjuk mutatni 
széles körűen a közönségnek a 2016 óta tartó ása-
tások, tudományos kutatások eredményeit, amikre 
Balatonszemes méltán büszke lehet.
A romhoz látogató túristákat - a történelmi hagya-
ték megismerésében hiánypótló - információs táb-
lák segítik majd. Ezek a szemesi iskola parkolójából 
kiindulva a pálos romig kalauzolják az érdeklődő 
nagyérdeműt, melynek célja, hogy mire az érdek-
lődő kiérkezik a romig, széleskörűen tudjon tájé-
kozódni a Mindszenti pálos rom történetéről, fel-
tárás körülményeiről, és a feltárt pálos hagyatékról. 
Mindezen felül az információs táblák QR-kódot is 
tartalmaznak, melyhez ha hozzáérintünk egy okos 
telefont, akkor egy öt perces, 3D-s animált kisfilmen 
az eddigi kutatások eredményei alapján a kolos-tor 

látványrajza jelenik meg. A látogató megtekintheti, 
hogy egykor hogyan nézett ki a kolostor épülete és 
környéke.

Mindezek mellett április 23-ra, Pálos agapé címmel 
egy egész napos rendezvényt szervezünk, ahová 
mindenkit meghívtunk, akik az elmúlt évek során 
a romot kutatták, publikálták, a feltárási folyamatot 
támogatták. Rendezvényünkre természetesen Önö-
ket is hívjuk és várjuk. Ezen felül egyeztetés folyik 
a Balatonszemes Község Önkormányzatával, egy 
állandó kiállítás létrehozására. Tervezett helyszín a 
régi orvosi rendelő épülete.
Reményeink szerint a régészek, az önkormányzat, a 
művelődési ház és a szakma összefogásával létre tu-
dunk hozni egy állandó pálos kiállítást.

Moldován István

Fejlesztések a Pálos Romnál

Március 8. Nőnap  Színházi előadás a művelődési ház színházteremben és ajándékozás az ide látogató 
hölgyeknek. Az előadás címe: Kacsóh Pongrác Színház: Szek(a)szualitások

Március 11.   Ünnepi megemlékezés az iskolában - közreműködik: Dr. Hidán Csaba történész 
Az általános iskolai diákja, énekkarosai, zeneiskolásai és az Egerszegi Akusztik zenekar

Március 15. Ünnepi megemlékezés a művelődési ház előtt.

Április 11. Költészet napja(részletes program kidolgozás alatt)

Április 23. Pálos agapé

Programok és előzetesek március-április hónapban 
a Művelődési Házban

Ha a harcművészetben járatlan olvasó a közössé-
gi térben rákeres a balatonszemesi Zengos Kyos 
sportegyesület posztjaira, azzal találja szembe 
magát, hogy a legtöbb poszt az OSU szóval kezdő-
dik vagy végződik. Az OSU – ejtsd osz – magába 
foglalja a szándékot arra, hogy valakit a kitartá-
sának a határáig terhelünk, és ellenállunk bármily 
nyomásnak. Türelmet, elhatározást és kitartást 
jelent. Ez a filozófia tökéletesen látható a Hosszú 
Attila és felesége, Gyöngyi által életre hívott sze-
mesi egyesület életében, főleg a pandémia idején. 
Erről kérdeztük őket.

Maszkhasználat, időkorlátos vásárlás, kijárási korlátozás. Csak 
néhány új helyzet a mindennapi életünkből a járványügyi intézke-
dések okán. De vajon milyen megoldást láthattak Szemesen azok, 
akik az egészségük érdekében a mozgást, ráadásul a tömegspor-
tokat választották továbbra is. Tömegsport tömeg nélkül, online? 
- A korlátozások idején szerencsére gyorsan, bizton-
ságos megoldást találtunk a folyamatos működés 
biztosítására. A foglalkozásainkat heti 6 alkalommal 
tartottunk online térben az érdeklődők számára. 
Ehhez szükségünk volt, alkalmas informatikai esz-
köz beszerzésére, amely hasznos beruházásnak bi-
zonyult. Teljes mértékben kihasználtuk a beszerzett 
eszközöket. Nagyon sajnáltuk, hogy a személyes je-
lenléti oktatást mellőznünk kellett, de a korlátozások 
fokozatos feloldásával, szélesedtek a lehetőségeink. – 
mondja Attila, az Egyesület vezetőedzője.

Az edzéseken túl egy-két nyári rendezvényen is bemutatót tartot-
tatok: Őszödön, a strandokon, de a Balaton-parti futónapon is 
találkozhattunk veletek. Azonban nyáron nemcsak a felnőttekre és 
nemcsak a szabadtéri mozgásra gondoltatok.
- Gyerekeknek szóló nyári táborokat szerveztünk. Az 
érdeklődésre tekintettel két alkalommal is meghir-
dettük ezeket. A  kezdeményezéssel lehetőséget biz-
tosítottunk a szülőknek, hogy gyermekük felügyele-
tét adott időszak alatt biztonságosan, szakemberek 
felügyeletével oldhassák meg a nyári szünetben. 

Ősztől ismét visszatértetek a megszokott edzésrendhez?
- Igen. Gyerekeknek, felnőtteknek Kyokushin karate 
foglalkozásokat és más szabadidős foglalkozásokat 
(Cross Training, Nippon Zengo) tartunk, személye-
sen heti 4-6 alakalommal.  Hozzávetőlegesen 30-35 
főt ösztönzünk alkalomszerű vagy rendszeres test-
mozgásra hetente. 

Attila és Gyöngyi továbbra is nagy hangsúlyt fek-
tet a sportkapcsolatok ápolására, fenntartására. 
Ilyen például a Magyar Tradicionális Kyokushin 
Szövetséggel való kapcsolattartás, de talán kevesen 
gondolnak bele, hogy az ilyen fokú felkészültség 
a vezetőktől is folyamatos fejlődést igényel, ezért 
továbbképzéseken is részt vesznek. Mindez min-
den bizonnyal az egyik titka annak, hogy a leg-
jobb kezek közé kerülnek azok, akik esetleg csak 
most gondolkodnak egy rendszeres mozgás be-
építésére a mindennapi életükbe. A sportegyesület 
munkásságának egy részét nyomon követhetik a  
www.facebook.com/zengos.kyos oldalon. OSU!

K.É.

MOZGÁS A VILÁGJÁRVÁNY IDEJÉN
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KERTÉSZETI ROVAT

Kedves Balatonszemesi Polgárok!

Illés Antal, 16 éven keresztül a település egykori vezetője, Balatonszemes 
tiszteletben álló és szeretett polgára a közelmúltban hunyt el. Az emlékére 
egy műsort és egy emlékkiállítást szeretnénk összeállítani, s ehhez kérem a 
segítségüket.

Akinek van valamilyen emléke, története, egy-egy érdekes momentum „Tóni-
val” kapcsolatban, arra kérem, közölje velünk, írja le és juttassa el hozzánk. 
Amennyiben vannak fotók róla, azoknak másolatát vagy eredetijét szeretnénk 
elkérni, hogy digitalizáljuk, aztán visszajuttatjuk; vagy akinek módja van rá, 
hogy jó minőségben szkennelje és elküldje nekünk, az is tökéletes.
Ha valakinek van a birtokában Illés Antalról készült videofelvétel, fájlküldőn 
keresztül is eljuttathatja hozzánk.

Felkértem Lutter Imre Radnóti- és Bánffy-díjas előadóművészt, a Latinovits 
Emlékmű Alapítvány kuratóriumi elnökét, hogy segítsen az emlékműsor szak-
mai összeállításában, versmondók, művészek delegálásában. Nagy örömmel 
tájékoztatom Önöket, hogy  Lutter Imre vállalta és megtiszteltetésnek vette 
a felkérésemet, s terveink szerint a Latinovits Művelődési Házban, június 
11-én, a Latinovits Versmondó Találkozó keretében nyitnánk meg a 
kiállítást és mutatnánk be az emlékműsort.

Tájékoztatásul örömmel értesítem Önöket, hogy Németh Kornélné polgár-
mester asszony a felkérésemet megtiszteltetésnek vette és elvállalta az 
emlékműsor védnöki szerepét, feladatát.

Az anyagok beérkezésétől függően tartunk egy közös megbeszélést a végle-
ges kialakítás illetően. Ezért arra kérnénk Önöket, hogy április 15-ig juttas-
sák el hozzánk a birtokukban lévő fotókat, videókat, dokumentumokat, 
történeteket, hogy kellőképpen fel tudjunk készülni az eseményre.

Köszönjük aktív és segítőkész közreműködésüket!
 
Üdvözlettel:
Csiák László 
(szervező) 
+36 20 9 43 83 83

Az e-mail cím :  
tonibacsiemlekere@
gmail.com, vagy   
muvhaz.latinovits@gmail.
com
továbbá, 
személyesen vagy levél-
ben:
 
Latinovits Zoltán  
Művelődési Ház  

Balatonszemes 
Szabadság u 1.  
8636

Az idei enyhe tél miatt fokozottan kell figyelni 
a tavaszi növényvédelemre. Elsőként a lemo-
só permetezés fon-tosságára hívnám fel a fi-
gyelmét.  Idén, ajánlatos lenne akár kétszer is 
védekezni!  Csonthéjasainkat a monília tudja 
a leginkább fertőzni. Sajnos ennek a gombá-
nak a szaporító képletei már fagypont feletti 
hőmérsékleten a rügyekben is képesek fertőz-
ni. A rügyek, ha jól megnézik, már kezdenek 
pattanni. Ezért mindenki a saját kertjé-ben (a 
kert mikroklímája nagyon más lehet a szom-
szédokétól) nézzen körül!  Ha azt látja, hogy 
duzzadt a rügy, esetleg látszik a rügygyapot, 
akkor ne legyenek restek, és permetezzenek! 
Almánál, körténél, szőlőnél nincs jelentősége, 
de a meggynél, cseresznyénél, szilvánál, kaj-
szinál - és a levélfodrosodás miatt - az ősziba-
racknál is életmentő lehet.  Ez a lemosás feltét-
lenül rezes legyen!

A második lemosást akkor végezzék, amikor 
a levélkék kezdenek a rügyből kibújni. Lehet, 
hogy a fiatal kis levélkék szélén lesz egy parányi 
perzselés, de azt kinövi a növény.  Ez a lemosás 
is tartalmazzon rezet, de ha van benne kén is, az 
az igazi!

Nagyon hasznos védekezési mód a levele és a 
nyesedék égetése, a kéregkaparás maradékai-
nak égetése. Hétfőn és pénteken szabad égetni, 
használják ki!  Kártevők tízezreitől szabadulhat-
nak meg így!  A talajtakarásra használt anyagok 
– szalma – elégetése is fontos!  A hamu viszont 
tele van hasznos elemekkel!, az egyik legjobb 
mikroelem trágya.
Sokan vannak, akik az ásást tavaszra hagyják. 

Fontos, hogy az ásás és a vetés között legyen lega-
lább egy hónap, amíg a talajélet kialakul!  A tavaszi 
ásásnál fontos a talajfertőtlenítő szerek használa-
ta!  Az is nagyon fontos, hogy ha szervestrágyát is 
ásnak be, annak a lebomlásához többlet nitrogént 
kell adni, 100 né-gyzetméterenként kb. 2-2,5 kg-
ot.  Ha ásáskor műtrágyáznak, annak a dózisa 100 
négyzetméterre kb. 4-5 kg legyen, lehetőleg N:P:K 
(komplex) műtrágyából!

Boór Miklós

Növényvédelmi tanácsok
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KERTI GÉPEK, KERÉKPÁROK, ROBOGÓK KERTI GÉPEK, KERÉKPÁROK, ROBOGÓK 
SZERVIZELÉSE, ÉRTÉKESÍTÉSE, BÉRBEADÁSASZERVIZELÉSE, ÉRTÉKESÍTÉSE, BÉRBEADÁSA

VESZÉLYES FAKIVÁGÁS, KERTGONDOZÁS.VESZÉLYES FAKIVÁGÁS, KERTGONDOZÁS.
ÉPÜLET BONTÁS, TEREPRENDEZÉS, FÜVESÍTÉS.ÉPÜLET BONTÁS, TEREPRENDEZÉS, FÜVESÍTÉS.

UTÁNFUTÓ ÉSUTÁNFUTÓ ÉS
SZEMÉLYGÉPJÁRMŰ KÖLCSÖNZÉSSZEMÉLYGÉPJÁRMŰ KÖLCSÖNZÉS

TELEPHELYÜNKÖN TŰZIFA, BOGRÁCSFA KAPHATÓ!
CÍMÜNKÖN KERTÉSZETI ÁRUDA IS MEGTALÁLHATÓ! EGYNYÁRI ÉS ÉVELŐ 
NÖVÉNYEK SZÉLES VÁLASZTÉKÁVAL VÁRJUK KEDVES VÁSÁRLÓINKAT!

Vállalkozásunk Sumup fizetési pont, ezért lehetőség van bankkártyás fizetésre.

Utcán hallottuk

Az elmúlt években egyre több építkezés és felújítás zajlik településünkön. Egy “magánházas” felújí-
tás kapcsán érkezett kérdés talán sokak számára hordoz informatív tartalmat a tartósan Balatonsze-
mesen dolgozó vállalkozók tekintetében.

Az állampolgári kérdés arra vonatkozott, hogy az ingatlan területén kisebb felújítási munka kezdődik - 
amely várhatóan két hétig tart majd -, és kell-e iparűzési adót fizetni-e az ingatlan tulajdonosának vagy 
a kivitelezést végző szakembereknek ezidő alatt. A kérdéssel önkormányzatunk Adózási csoportjához 
fordultunk:

Az ideiglenes jellegű iparűzési tevékenység utáni adókötelezettség 2021. január 1. napjától megszűnt. To-
vábbra is fennmarad ugyanakkor a helyi adókról szóló 1990. évi C. törvény szerinti rendelkezés, amely 
szerint azon vállalkozásnak, amely valamely településen adóéven belül 180 napon meghaladóan végez 
építőipari tevékenységet, az adott településen állandó jellegű iparűzési adókötelezettséget eredményező 
telephelye jön létre. A 180 nap számításakor, a hatályos szabályokkal azonosan az ideiglenes iparűzési 
tevékenységhez kapcsolódó a folyamatosan és megszakításokkal végzett tevékenységeket egyaránt figye-
lembe kell venni, mégpedig az adott szerződés szerinti teljesítés megkezdésétől a teljesítés megrendelő 
általi elfogadásáig terjedő időszak valamennyi naptári napját számba véve.


